

应用地球物理学

基于电场矢量波动方程的三维可控源电磁法有限单元法数值模拟

张继锋<sup>1,2</sup>, 汤井田<sup>2</sup>, 喻言<sup>3</sup>, 王焯<sup>2</sup>, 刘长生<sup>2,4</sup>, 肖晓<sup>2</sup>

1 长安大学地质工程与测绘学院, 西安 710054

2 中南大学信息物理工程学院, 长沙 410083

3 武汉理工大学土木工程与建筑学院, 武汉 430070

4 长沙航空职业技术学院, 长沙 410014

收稿日期 2009-4-6 修回日期 2009-11-29 网络版发布日期 2009-12-20 接受日期

摘要 从可控源电磁法的基本原理出发, 推导了基于电场矢量波动方程的三维边值问题, 利用广义变分原理, 把边值问题转换为变分问题, 并引入散度条件, 避免了伪解的出现, 使有限元计算在理论上更加完备. 在准静态近似条件下, 把水平电偶极子在空中和大地的远区电场闭合表达式作为有限元计算中的区域外边界条件, 解决了边界条件加载的困难; 把应用于地震模拟中的伪delta函数引入到可控源电磁法中的三维有限元模拟中, 消除了源点的奇异性, 提高了方程组的稳定性. 通过对均匀大地和层状介质模型的模拟, 检验了程序的正确性, 并对典型的地质体模型进行了数值模拟, 分析了其变化规律.

关键词 [可控源电磁法](#) [有限元单元法](#) [数值模拟](#) [矢量波动方程](#)

分类号 [P631](#)

DOI: [10.3969/j.issn.0001-5733.2009.12.023](#)

Three dimensional controlled source electromagnetic numerical simulation based on electric field vector wave equation using finite element method

ZHANG Ji-Feng<sup>1,2</sup>, TANG Jing-Tian<sup>2</sup>, YU Yan<sup>3</sup>, WANG Ye<sup>2</sup>, LIU Chang-Sheng<sup>2,4</sup>, XIAO Xiao<sup>2</sup>

1 College of Geology Engineering and Geomatics, Chang'an University, Xi'an 710054, China

2 School of Info-physics and Geomatics Engineering, Central South University, Changsha 410083, China

3 School of Civil Engineering and Architecture, Wuhan University of Technology, Wuhan 430070, China

4 Changsha Aeronautical Vocational and Technical College, Changsha 410014, China

Received 2009-4-6 Revised 2009-11-29 Online 2009-12-20 Accepted

**Abstract** From the basic principles of controlled source electromagnetic, boundary value problem based on electric field vector wave equation is derived, and then transformed into variational problem by generalized variational principle from which weak solutions form is obtained based on vector wave equation of the electric field, and the introduction of divergence conditions avoids a spurious solution and makes electromagnetic finite element method more complete in theory. In quasi-static conditions, the closed expressions of electric fields in the far zone in the air and the earth are taken as the outer boundary conditions of the finite element method, difficulties in loading the boundary conditions are solved. The pseudo delta function in seismic method is used to simulate three-dimensional electric dipole source in finite element simulation then the singularity at source is eliminated, and also the stability of the equation is improved remarkably. Through the numerical simulation for uniform media and layered media, the validity of the procedure is tested, and for typical geological models, numerical computing is performed and its electromagnetic response is analyzed.

**Key words** [Controlled source electromagnetic method](#); [Finite element method](#); [Numerical simulation](#); [Vector wave equation](#)

通讯作者:

汤井田 [jttang@mail.csu.edu.cn](mailto:jttang@mail.csu.edu.cn)

作者个人主页: 张继锋<sup>1,2</sup>; 汤井田<sup>2</sup>; 喻言<sup>3</sup>; 王焯<sup>2</sup>; 刘长生<sup>2,4</sup>; 肖晓<sup>2</sup>

扩展功能
本文信息
▶ <a href="#">Supporting info</a>
▶ <a href="#">PDF (2160KB)</a>
▶ <a href="#">[HTML全文] (0KB)</a>
▶ <a href="#">参考文献</a>
服务与反馈
▶ <a href="#">把本文推荐给朋友</a>
▶ <a href="#">加入我的书架</a>
▶ <a href="#">加入引用管理器</a>
▶ <a href="#">引用本文</a>
▶ <a href="#">Email Alert</a>
▶ <a href="#">文章反馈</a>
▶ <a href="#">浏览反馈信息</a>
相关信息
▶ <a href="#">本刊中 包含“可控源电磁法”的 相关文章</a>
▶ 本文作者相关文章
· <a href="#">张继锋</a>
· <a href="#">汤井田</a>
· <a href="#">喻言</a>
· <a href="#">王焯</a>
· <a href="#">刘长生</a>
· <a href="#">肖晓</a>